
 چرا تا ام�روز هيچ كس نتوانس�ته اس�ت 
مافياي پسماند را حذف كند؟ 

ابتدا بايد بگوييم كه چه شد اين مافيا شكل گرفت. از نظر 
ش��هروندان يك بطري پلاس��تيكي آب معدني بي ارزش 
اس��ت، براي همين آن را جلوي در مي گذارند. اما مافيا، 
يعني آن كسي كه ارزش اين بطري پلاستيكي را مي داند، 
براي آن برنامه ريزي مي كند. اصلي ترين مسئله در ايجاد 
مافياي پسماند اين است كه مالكيت آن مشخص نيست، 
براي همين هر كس��ي كه زورش بيش��تر باش��د، ادعاي 
مالكيت آن را دارد. از طرفي هيچ آمار دقيقي از اينكه چقدر 
پسماند توليد مي ش��ود و چقدر از آن به درد بخور است، 
نداريم. تنها آمارهاي موجود از مركز دفن آرادكوه اس��ت 
كه در آنجا اثري از زباله هاي خوب نيست و فقط تفاله اش 
باقي مانده و كم ارزش اس��ت چراكه از داخل سطل هاي 
زباله و همچنين در مسير در خانه تا آرادكوه بخش مهمي 
از زباله هاي باارزش برداشته مي شود، در حالي كه هر كيلو 
بطري پلاستيكي آب معدني 20هزار تومان است، اما غرفه 
پس��ماند آن را حدوداً كيلويي 4هزار توم��ان مي خرد. به 
طور حتم اگر پسماند بازيافتي به قيمت واقعي تر و بهتري 
خريداري شود، افراد زيادي براي تفكيك زباله و فروش آن 
به غرفه بازيافت ترغيب مي شوند و در طرح بازيافت زباله 
همكاري هاي بيش��تري انجام خواهد شد، اما نخواسته يا 

نتوانسته اند اين كار را انجام دهند. 
سرانه توليد زباله در جهان ۱۱۰كيلوگرم در 
سال است، در حالي كه متوسط سرانه توليد 
زباله در تهران ۳۲۰ كيلوگرم اعلام ش�ده، 
به عبارتي حدود س�ه برابر ميزان جهاني. 
آيا با كاهش توليد زباله، قدرت مافيا كمتر 

مي شود؟
كاهش توليد زباله مي تواند اثرگذار باش��د اما نبايد فقط 
ش��هروندان را در حوزه پس��ماند مقصر بدانيم و بگوييم 
مصرف گرايي زياد اس��ت يا اينكه چرا تفكيك در خانه ها 
انجام نمي ش��ود. به نظر من، دو بخش مشخص در حوزه 
پسماند، عامل اصلي به وجود آوردن پسماند هستند كه 
آنها از هر كس��ي مقصرترند. اولي توليدكنندگان هستند 
كه نظارت كافي بر آنها وجود ندارد كه حجم پلاس��تيك 
توليد شده ش��ان را كاهش دهند يا اينك��ه در ازاي توليد 
پس��ماندي كه دارند، يكس��ري خدماتي ه��م در جهت 
مديريت پس��ماند از آنها گرفته ش��ود. دومي هم متولي 
پس��ماند اس��ت كه به غرفه داران اجبار نمي كند كه همه 
زباله هاي خش��ك را تحويل بگيرد. براي مثال پلاستيك 
»چيپس« و »پف��ك« از نظر اقتص��اد بازيافت، كم ارزش 
است، چراكه س��بك اس��ت و تفكيك كردن آن از سوی 
كارگر هزينه زيادي دارد، بنابراين عملًا بازيافت نمي شود. 
از طرفي اگ��ر از غرف��ه بازيافت بخواهيد كه پلاس��تيك 
چيپس و پفك را از شما تحويل بگيرد، قبول نخواهد كرد، 
چون كسي كه به عنوان متولي پسماند انتخاب مي شود و 
پيمانكار شهرداري را انتخاب مي كند، هيچ قانون و هيچ 
اجباري ب��راي غرفه دار نمي گذارد كه همه پس��ماندها را 
تحويل بگيرد. به زبان ساده به او مي گويد هر كاري دلت 
مي خواهد بكن! براي همين غرفه دار، پسماند كم ارزش را 

تحويل نمي گيرد و فقط از تحويل پس��ماندهاي با ارزش 
استقبال مي كند. 

برخي از اپليكيش�ن ها در حوزه پس�ماند 
ش�روع به كار كردند اما نتوانس�تند آنطور 
كه بايد و شايد به فعاليت خود ادامه دهند. 
قدرت گرفتن اين اپليكيشن ها تا چه ميزان 

به بهترشدن وضعيت كمك خواهد كرد؟
ديگر مديريت پس��ماند به روش س��نتي مؤثر نيس��ت و 
نياز به فعالي��ت اين اپليكيش��ن ها وج��ود دارد. تصاوير 
ناراحت كننده اي كه ه��ر چند وقت يك ب��ار از كودكان 
زباله گرد در سطح شهر منتشر مي ش��ود، حاصل همين 
مديريت پس��ماند به روش سنتي بوده اس��ت. از آنجا كه 
اپليكيشن ها، تحويل پس��ماند خش��ك را از در منازل و 
شركت ها انجام مي دهند و اين پسماندها داخل سطل زباله 
انداخته نمي شود، زباله گردي به مرور زمان حذف خواهد 
شد، اما اين نكته را بايد در نظر گرفت كه مافيا قدرت زيادي 
دارد و فشارهايش سبب مي شود اپليكيشن ها روز به روز، 
 ضعيف و ضعيف تر شوند. شبيه اين مي ماند كه جنگي ميان 
اپليكيش��ن هاي كم پول و نحيف با مافياي پولدار و داراي 
نفوذ و قدرت رخ بدهد، مشخص است كه كدام شان پيروز 
مي شود. اپليكيشن هاي بازيافت، كارهاي فرهنگي زيادي 
انجام مي دادند و با رفتن به خانه ها، كار را براي شهروندان 
راحت كرده بودند. چه بس��ا با قيمت مناسب تري نسبت 
ب��ه غرفه دارها، پس��ماندها را مي خريدند، اما متأس��فانه 
سنگ اندازي هايي انجام شد كه آنها را به تعطيلي كشاند. 

 پس تفكي�ك از مب�دأ مي توان�د اثرگذار 
باشد؟

تفكيك از مبدأ اتفاق بس��يار خوبي است و به نفع محيط 
زيست هم تمام مي ش��ود. اما مافياي زباله اجازه نداده و 
نمي دهد در فروش پسماند، بازار رقابتي ايجاد شود. اينكه 
شهروند آزاد باشد و از ميان چندين اپليكيشن بازيافتي 
يكي از آنها را انتخاب كند و پسماند خانه اش را بفروشد، 
مانع ادامه فعاليت مافيا مي شود. در كنار اپليكيشن ها، 
افرادي بوده و هستند كه كارگاه بازيافت پسماند دارند. 

اگر آنها از يك حدي بزرگ تر ش��وند، مافيا مقابل شان 
خواهد ايستاد. 

 گاهي دوره گردها بر سر مخازن زباله دعوا 
مي كنند و مدعي هس�تند آن مخزن زباله 
براي آنهاست! مگر ارزش اين زباله ها چقدر 

اس�ت كه برايش دع�وا و درگي�ري ايجاد 
مي شود؟

يك سطل زباله در منطقه يك تهران، از صبح تا شب، حدود 
5ميليون تومان پسماند به دردبخور دارد، زيرا از داخل اين 
سطل، پسماند الكترونيكي، پلاستيكي و شيشه اي خوبي 
پيدا مي ش��ود، اما هر چه به مناطق پايين تر برويم، ارزش 
پسماند هاي موجود در س��طل زباله كمتر مي شود.  ارزش 
پسماندها به قدري زياد است كه زباله گردها نيز حاضر به 
تغيير شغل شان نمي شوند. همين چند وقت پيش بود كه 
به يكي از زباله گردها گفتم، ش��غل مناسبي برايش سراغ 
دارم و حاضرم او را به س��ركار بفرستم، اما گفت درآمدش 
20ميليون تومان اس��ت و حاضر نيست آن را با شغلي كه 
8ميليون تومان درآمد دارد، عوض كند، البته بودجه هاي 
زيادي صرف طرح هاي مختلف ش��د تا مشكلات پسماند 
حل و حتي با زباله گردي مقابله ش��ود اما در نهايت نتايج 
خوب و رضايت بخشي نداش��ت. يكي ديگر از آسيب هايي 
كه گريبان بازيافت پسماند را گرفته است، تغيير مديريت 
در سازمان پسماند شهرداري است كه هر چند وقت يك بار 
انجام مي ش��ود، هر كدام از مديران هم نظرات شخصي و 
سليقه اي خودشان را دارند و بر اس��اس آن روند كارها را 
تغيير مي دهند. خيلي ها ادعاي مديريت پسماند داشتند، 
خيلي ها هم موانع آن را نمي شناختند، اما خب گرفتن يك 
پست مديريتي جذاب است و آن را قبول كردند، البته بايد 
گفت كه در دوره هاي مختلف افراد س��المی هم پاي كار 
آمدند اما كارآمد نبودند. مسئله اصلي اين است كه مسئول 
پسماند مشخص است اما مالكيت آن مشخص نيست. در 
صورتي كه مديريت پسماند، مالك آن هم باشد و خوب و 
بد پسماندها براي خودش باشد، مي تواند شرايط بهتري را 
رقم بزند، اما وقتي نمي گذارند و پسماند خوب را مي برند و 
ته مانده آن را به سازمان پسماند مي دهند، اين سازمان كه 
بودجه اي هم ندارد، نمي تواند يا شايد هم نمي خواهد در 

اين بخش فعاليت مؤثري كند. 
 آيا قانون مي تواند مانع انجام فعاليت مافيا 

شود؟
مافياي زباله به حدي قدرتمند اس��ت كه براي برخي 
مديران تعيين تكليف مي كند كه چه كاري بايد انجام 

شود و چه كاري انجام نشود. خواسته يا ناخواسته شرايط 
را به  گونه اي القا مي كند كه همه چيز به نفع خودش پيش 
برود. آن وقت مي بينيم كه همه قوانين به نفع مافياست و 
اصلًا آنها هيچ كاري را خلاف قانون انجام نمي دهند! شايد 
اگر ش��رايط اصلاح ش��ود و بندهاي قرارداد شهرداري و 
پيمانكاران بازيافت مشخص باشد، كمك بزرگي به حل اين 
مسئله شود؛ اينكه روزي چقدر با پيمانكار قرارداد مي بندد و 
چه خدماتي مي گيرد؟  اصلًا چقدر از آن را در حوزه پسماند 

خرج كرده است، اينها مواردي است كه بايد شفاف شود. 
 تيرماه بود كه سخنگوي شهرداري تهران در 
نشس�ت خبري خود با اصحاب رسانه اعلام 
كرد مخازن زبال�ه با ظاهري جدي�د در يكي 
از خيابان هاي مركزي ش�هر مورد اس�تفاده 
قرار گرفته و در حال ارزيابي اس�ت. او درباره 
راه اندازي مراكز MRF  نيز صحبت كرد و گفت 
در كنار آن، نرم افزاري را به صورت آزمايشي 
فعال كرده ان�د كه خطا ه�اي آن در حال رفع 
اس�ت. چنين اقداماتي مي تواند مش�كلات 

مربوط به حوزه پسماند را حل كند؟
به نظر من اگر قرار باش��د MRF هم به دست مافيا داده 
شود، هيچ تغييري ايجاد نخواهد شد و همان مسير قبلي 
تكرار مي شود. بايد ريشه مافياي پسماند با تعيين قوانين 
مناسب خشكانده شود. متأسفانه من چنين اراده اي را در 
شهرداري نمي بينم. عملكرد اين س��ازمان تا امروز نشان 
داده پس��ماند اولويتي برايش نداشته اس��ت. دغدغه اين 
سازمان، آسفالت است، يعني چيزي كه مردم از نزديك با 
چشم مي بينند، اما آن چيزي كه در 30كيلومتري تهران 
اس��ت و فقط بوي بد آن در فرودگاه به مش��ام مي رسد، 
اولويتي برايش ندارد. كشورهاي زيادي در زمينه مديريت 
پس��ماند موفق عمل كرده اند كه مي توان از تجارب آنها 
استفاده كرد. كشورهاي اس��كانديناوي نيز در اين زمينه 
پيشتاز بوده اند و به قدري موفق عمل كرده اند كه تبديل به 
واردكننده زباله شده اند. در مقابل مي بينيم كه ما دستگاه 
زباله س��وز داريم اما از ظرفيت آن به درس��تي اس��تفاده 
نمي كنيم، البته ابهامات زيادي در اين زمينه وجود دارد. 
كسي نمي داند واردكننده اين دس��تگاه چه كسي بوده، 
چراكه مديران بارها و بارها تغيير كرده اند. هيچ كس هم 
قرار نيست آنها را بازخواس��ت كند. اصلًا كسي نمي داند 
خدمات پس از فروش اين دس��تگاه كجاست؟ متأسفانه 
مديريت پسماند و مالكيت آن در هاله اي از ابهام قرار دارد 

كه آسيب آن گريبان شهر و شهروندان را گرفته است. 
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شهرداری چطور می تواند مقابل مافيا بايستد؟مرگ زمين با ميراث  شيرابه
هر زباله اي كه به دس�ت مان مي رس�د، داخل كيس�ه مي ريزيم؛ 
زباله هاي خشك يا زباله هاي تر، فرقي نمي كند. اصلًا تفكيك آنها 
براي مان مهم نيست، فقط مهم اين است كه هر چه زودتر آن را از 
خانه مان بيرون ببريم تا مبادا شيرابه اش چكه كند، اما به محض 
اينكه داخل كوچه مي رس�يم، ديگر هيچ چي�زي اهميت ندارد، 
همان لحظه است كه مس�ئوليت زباله اي را كه توليد كرده ايم، از 
سرمان باز مي كنيم و كيسه اي را كه مخرب محيط زيست است، به 
داخل مخزن زباله پرتاب مي كنيم. حالا اينكه شيرابه زباله داخل 
كوچه و خيابان راه مي افتد و مي توان�د آنجا را دچار آلودگي هاي 
فراواني كند، اصلًا مهم نيست. اينكه اگر بارش باران سبب توليد 
شيرابه بيشتر شود هم اهميتي ندارد. اينها ديگر وظيفه شهرداري 

يكي از كارهاي س�اده اي كه ش�هرداري مي تواند انجام دهد، 
اين اس�ت كه هنگام صدور مجوز پايان كار همانند كشورهاي 
اروپايي از هر س�اختمان بخواهد حتماً اتاقك پسماند داشته 
باشند تا پس�ماندها را به صورت تفكيك ش�ده تحويل دهند 
يا حتي آنها را بفروشند، اما چرا اين كار س�اده تا امروز انجام 
نش�ده اس�ت، چون عده اي مي خواهند آن س�طل سر كوچه 
برداشته نش�ود و زباله گردي و مافياي زباله از بين نرود، البته 
يك زماني در خيابان توانير سطل هاي زباله را به صورت پايلوت 
برداشتند اما اتفاقي كه افتاد، اين بود كه مردم در همان جايي 
كه قبلًا س�طل بود، زباله هاي ش�ان را رها مي كردند، چون به 
آنها گفته نش�ده بود كه زباله ها را چگونه تفكيك كنند و كجا 

است كه بابتش چاره اي بينديشد!
آنطور كه كارشناس�ان مي گويند در هر ميلي گرم شيرابه بيش از 
۱۰۰ميليون باكتري مضر وجود دارد و عامل انتقال بيش از ۱۱۸نوع 
بيماري حاد است كه سلامت انسان و محيط زيست را تهديد مي كند. 
يك ليوان شيرابه قادر به نابودي كامل يك درخت تناور است.  در 
صورتي كه اگر زباله هاي  تر را با سبد آبگيري كنيم تا خشك شوند، 
سهم بزرگي در جلوگيري از مخاطرات شيرابه ايفا كرده ايم. تخليه 
كامل بطري هاي حاوي نوشيدني، قبل از دورريختن آنها نيز به كمتر 
شدن شيرابه ها كمك خواهد كرد. همچنين اگر پسماند ميوه را در 
داخل سبدي خشك كنيم و بعد آن را داخل سطل زباله بريزيم، ديگر 

زباله  تري نداريم كه مرگ زمين را با آن رقم بزنيم. 

تحويل دهند.
 به نظر من تم�ام طرح هايي كه تا الان داده ش�ده، يكس�ري 
طرح هاي كوچك، س�طحي و بدون بازخورد بوده است. دليل 
هم دارد؛ عمده مديران در سازمان پسماند شهرداري دلسوز 
نبوده اند و از آنجا كه اين س�ازمان فقط در ضرر شريك است، 
تلاش�ي براي بهتر ش�دن وضعيت نكرده اس�ت چراكه همه 
پسماندهاي خوب از سطل هاي زباله و حتي در مسير آرادكوه 
برداشته مي شود و فقط پس�ماندهاي كم ارزش و بي ارزش به 
آنجا مي رسد. مديريت پسماند فقط اسم است،  وگرنه با حجمي 
از زباله هاي به درد نخور و كمي هم زباله هاي كم ارزش كه روي 

دستش مانده است، سروكار دارد. 

 سلطان
آشغال

هيچ آمار دقيقي از 
اينكه چقدر پسماند 

توليد مي شود و چقدر 
از آن به درد بخور 

است، نداريم. تنها 
آمارهاي موجود از 
مركز دفن آرادكوه 

است كه در آنجا اثري 
از زباله هاي خوب 

نيست 

مافياي زباله به 
حدي قدرتمند 
است كه براي 
برخي مديران 
تعيين تكليف 
مي كند و خواسته 
يا ناخواسته شرايط 
را به گونه اي پيش 
مي برد كه همه چيز 
به نفع خودش باشد، 
آن وقت مي بينيم 
كه همه قوانين هم 
به نفع مافيا تعيين 
شده است

وقتي پسماند خوب را مي برند 
و ته مانده آن را به سازمان 

پسماند مي دهند، اين سازمان 
كه بودجه اي هم ندارد، نمي تواند 

يا شايد هم نمي خواهد در اين 
بخش فعاليت مؤثري كند

اپليكيشن هاي بازيافت، كارهاي 
فرهنگي زيادي انجام مي  دادند 
و  كار را براي شهروندان راحت 
مي كردند، چه بسا پسماندها را 

با قيمت مناسب تري مي خريدند 
اما سنگ اندازي ها، آنها را به 

تعطيلي كشاند

سؤال ويژه  نكته 

 راهكار مقابله با مافيای زباله 
در گفت وگوی »جوان«  با فعال محيط  زيست در حوزه پسماند

مافياي زباله ريشه دوانده و تا جايي قدرت گرفته است كه حتي مي تواند مديري را بركنار كند و مدير ديگري را سركار بياورد. مافياي 
زباله گردي به قدري پرزور شده  است كه حذف شدنش، همت همه مس�ئولان را مي طلبد. بايد عزم جدي براي برداشتن اين مافياي 
ثروتمند وجود داشته باشد. مسئولان پسماند و همچنين حوزه محيط زيست بايد برنامه هاي بلندمدت داشته باشند و آينده را ببينند، 
نه فقط زماني را كه قرار است روي صندلي مديريتي بنشينند.  درآمد حاصل از بازيافت پسماند آنقدر عظيم است كه مافيا به راحتي آن 
را از دست نمي دهد، پس بايد براي حذف آن فكر اساسي شود، اما براي مقابله با اين مافياي قدرتمند و ثروتمند چه كار بايد كرد؟ »جوان« 

در اين رابطه با حميدرضا پناهنده، فعال محيط  زيست در حوزه پسماند گفت وگو كرده است. 

مديريت پسماند فقط 
 اسم است،  وگرنه

 با حجمي از زباله هاي 
به درد نخور و كمي هم 
زباله هاي كم ارزش كه 

روي دستش مانده 
است سروكار دارد

 يك سطل زباله 
در منطقه يك تهران 
از صبح تا شب، حدود 

5ميليون تومان 
 پسماند

 به درد بخور دارد

 سرانه توليد زباله
 در جهان ۱۱۰كيلوگرم 
در سال است، در حالي 

كه متوسط سرانه 
توليد زباله در تهران 
۳۲۰كيلوگرم است

هر چه به مناطق 
پايين تر پايتخت 

برويم، ارزش 
 پسماند هاي موجود 

 در سطل زباله 
كمتر مي شود

تفكيك از مبدأ  به نفع 
محيط زيست تمام 
مي شود اما مافياي 

 زباله نمي گذارد
 بازار فروش پسماند 

رقابتي شود

مهسا گربندي

پرونده
مافيای زباله


